

Стандарты юридической ответственности судей: эволюция российского законодательства (к 30-летию юбилею Закона РФ «О статусе судей в Российской Федерации»)

Романенко Наталья Валерьевна,

доцент кафедры судебной деятельности и уголовного процесса
Уральского государственного юридического университета имени В.Ф. Яковлева,
кандидат юридических наук
bvm@ekbobsud.ru

В статье анализируется правовой институт юридической ответственности судей. Автором выявляется его становление и развитие в отечественном законодательстве советского и современного российского периода во взаимосвязи с закрепленной независимостью судьи. На основании полученных результатов автор формулирует предложения о совершенствовании законодательства о судейской этике.

Ключевые слова: неприкосновенность судьи, уголовное преследование судьи, статус судьи, судейская этика.

Standards of Legal Liability of Judges: Evolution of Russian Laws (on the 30th Anniversary of the Law of the Russian Federation On the Status of Judges in the Russian Federation)

Natalya V. Romanenko, Associate Professor of the Department of Judicial Activities and Criminal Procedure of the Ural State Law University named after V.F. Yakovlev, PhD (Law)

The article written by the results of a study conducted on the facts of bringing judges to criminal liability. The author emphasizes the problem of moral qualities of judges, in respect of which the prosecution analyzed the cases of election of conduct unworthy of the high status of a judge. Based on these results the author formulates proposals on improvement of the judicial ethics legislation.

Keywords: inviolability of the judges, the prosecution judges, the status of judges, judicial ethics.